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Počet obyvatel České republiky nadále stoupá

Václava VAŘEKOVÁ, moderátorka
--------------------
Počet obyvatel České republiky opět stoupl. Za poslední půlrok u nás přibylo skoro třicet devět tisíc lidí. Tyto předběžné
údaje zveřejnil Český statistický úřad. Česko tak má v současné době přes deset milionů tři sta dvacet tisíc obyvatel.
Čísla statistiků jsou optimistická. Roste porodnost a lidé umírají později. Jak dlouho může tato situace trvat? Nejen
o tom teď budeme mluvit s demografem Zdeňkem Čermákem z katedry sociální geografie a regionálního rozvoje na
Přírodovědecké fakultě Univerzity Karlovy. Hezký večer.
ROZHOVOR
Zdeněk ČERMÁK, demograf z katedry sociální geografie a regionálního rozvoje na Přírodovědecké fakultě Univerzity
Karlovy v Praze
--------------------
Dobrý večer.
Václava VAŘEKOVÁ, moderátorka
--------------------
Tak v České republice, jak jsme slyšeli, se od ledna do června narodil rekordní počet dětí, zhruba padesát šest tisíc.
To je nejvíc za posledních třináct let. Jak to tedy zahýbalo s tabulkami, které porovnávají plodnost v Evropě? Ta u nás
byla dlouhodobě jedna z nejnižších.
Zdeněk ČERMÁK, demograf z katedry sociální geografie a regionálního rozvoje na Přírodovědecké fakultě Univerzity
Karlovy v Praze
--------------------
No, samozřejmě, že ten celkový počet dětí je výsledkem jak vlastní plodnosti, tak také věkového složení obyvatelstva,
čili ten celkový počet závisí nejen tedy na plodnosti, ale na tom, že zde nastupují také, nebo prostě jsou v tom období,
kdy se rodí více dětí, nejvíce silné ročníky žen. Ta plodnost se dneska odhaduje, ta úhrnná plodnost na jedna celá čtyři,
čili stále je ještě v porovnání i s Evropou spíš poměrně nízká, protože řada evropských zemí má přes jeden a půl dětí
v průměru na ženu, takže i když jaksi ty čísla jsou optimistická, tak ty údaje o plodnosti stále ještě nejsou takové, jaká
bysme si asi možná přáli.
Václava VAŘEKOVÁ, moderátorka
--------------------
Vy už jste zmínil, že porodnost teď samozřejmě zvyšují hlavně ženy, které se narodily v sedmdesátých letech. Jak dlouho
ale podle vás půjde křivka porodnosti u nás nahoru?
Zdeněk ČERMÁK, demograf z katedry sociální geografie a regionálního rozvoje na Přírodovědecké fakultě Univerzity
Karlovy v Praze
--------------------
No samozřejmě, že teď postupně budou přicházet ročníky, dneska, že jo, ty nejvyšší ... v té období nejvyšší plodnosti
jsou ročníky někde okolo roku 1976, 1978 a postupně budou přicházet ženy, které jsou z ročníků méně početných,
takže to samozřejmě bude ten počet dětí ovlivňovat. Zároveň ovšem může se ještě trošku zvýšit ta vlastní plodnost žen,
takže dá se očekávat, že mírný nárůst tady ještě může být, ale rozhodně asi nečekáme nic dále dramatického, i když ty
přírůstky letošní jsou relativně překvapující možná, ale není to zase nic, co by zásadně zahýbalo počty obyvatel u nás.
Václava VAŘEKOVÁ, moderátorka
--------------------
Ten hlavní podíl na přírůstku obyvatel u nás mají samozřejmě také cizinci. Těch k nám jen od ledna letošního roku přišlo
na třicet pět tisíc. Pro srovnání, je to skoro tolik jako loni za celý rok. Jaký vývoj můžeme čekat v této oblasti? Jakým
tempem se bude dál počet cizinců, kteří se v České republice usazují, zvyšovat?
Zdeněk ČERMÁK, demograf z katedry sociální geografie a regionálního rozvoje na Přírodovědecké fakultě Univerzity
Karlovy v Praze
--------------------
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Takže tam, zatímco u té plodnosti, respektive úmrtnosti ty prognózy obyvatelstva jsou relativně kvalitní, abych tak řekl do
budoucnosti, tak ... a ty odhady jsou relativně spolehlivé, tak u té migrace to velice záleží tedy na politice, politice vztahů
tedy, uzavírání nebo otevírání hranic, uzavírání či otevírání pracovního trhu a tak dále, čili tam ta, tam ta variabilita těch
možnejch, možných, možných jaksi přírůstků migračních je poměrně značná. Já si myslím, že ten, určitá poptávka po
té pracovní síly ... síle může ještě po určitou dobu zvyšovat ten počet cizinců, příliv těch cizinců, ale jak dlouho to bude
trvat, to opravdu záleží také na vývoji ekonomiky.
Václava VAŘEKOVÁ, moderátorka
--------------------
Naším hostem byl demograf Zdeněk Čermák z katedry sociální geografie a regionálního rozvoje na Přírodovědecké
fakultě Univerzity Karlovy v Praze. Děkujeme za informace, na slyšenou.
Zdeněk ČERMÁK, demograf z katedry sociální geografie a regionálního rozvoje na Přírodovědecké fakultě Univerzity
Karlovy v Praze
--------------------
Děkuji, na slyšenou.


